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رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان فارس:

بخش اقتصادی، نمود و جذابیت استان فارس
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان فارس گفت: از جمله بخشهای اقتصادی اثرگذار در توسعه ایران، بخش کشاورزی است و به طور مشخص در
استان فارس یکی از بخشهای اقتصادی که نمود و جذابیت دارد، بخش کشاورزی است. با همت تولید کنندگان در شرایط سخت اقلیمی یا شرایط
دیگری که بعضاً وجود دارد این تولید انجام میشود. اما این توسعه که در حال انجام هست نیازمند این هست که ما هم به دانش مجهز شویم و

مهارت لازم و کافی را در حوزههای تخصصی داشته باشیم.

به گزارش گروه صنعت و تجارت پایگاه خبری گفتمان فارس، مجتبی دهقان پور رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان فارس در همایش تقدیر از
کشاورزان نمونه جهاد کشاورزی استان فارس که متشکل از جمع ۹۲ تولید کننده استانی و ملی بودند، اظهار کرد: از بین ۹۲ نمونه در بخش کشاورزی ۸
نمونه در ماه گذشته از دست رئیس محترم جمهور و وزیر جهاد کشاورزی لوح تقدیر دریافت کردند. تولید نیروی انسانی، به عنوان یکی از مؤلفههای
اساسی در توسعه جوامع شناخته میشود. توسعه قتصادی، اجتماعی، زیست محیطی و فرهنگی و نیروی انسانی مجهز به دانش ومسلط به مهارت

علاوه بر اینکه میتواند در فضای توسعه پایداری را ایجاد کند ، قطعاً میتواند تسهیل کننده و پیشران برای توسعه آن جامعه باشد.

وی در ادامه از نقش اثرگذار اقتصاد در کشور سخن گفت: از جمله بخشهای اقتصادی اثرگذار در توسعه ایران، بخش کشاورزی است و به طور مشخص
در استان فارس یکی از بخشهای اقتصادی که نمود و جذابیت دارد، بخش کشاورزی است. با همت تولید کنندگان در شرایط سخت اقلیمی یا شرایط
دیگری که بعضاً وجود دارد این تولید انجام میشود. اما این توسعه که در حال انجام هست نیازمند این هست که ما هم به دانش مجهز شویم و

مهارت لازم و کافی را در حوزههای تخصصی داشته باشیم.

دهقان پور در ادامه اذعان کرد: با استفاده از تشکلهای تخصصی و موضوعی و خود تولید کنندگان امید است که بتوانیم با تدوین اجرای برنامهها و
حتی در ارزیابی از برنامهها گامهایی را برداریم. تولید کنندگان ما از باب اینکه میتوانند فناوریهای جدید را به کار ببرند، عامل اثرگذاری در بهرهوری
تولید تیز هستند و ما هم به لحاظ مباحث حکمرانی نگاهمان در این حوزه هست و خواهد بود که کمک کنیم این فناوریهای روز به روز بیشتر از قبل در

حوزه کشاورزی نهادینه شود و از این ظرفیت استفاده کنیم.

او در ادامه تصریح کرد: در استان فارس از مهر ۱۴۰۱ طرحی را تحت عنوان افزایش نفوذ دانش در واحدهای تولیدی برای اولین بار در کشور مطرح کردیم.
استان را به ۵ منطقه تقسیم کردیم و برای هر منطقه سعی کردیم متناسب با شرایط اقلیمی و کشت غالب و همگونی که وجود دارد نیازها را از پایین به
بالا اعطا کنیم. علاوه بر همکاری با کارگروه های مختلف، همکاری خوبی با تحقیقات و آموزش کشاورزی و دانشگاه برقرار کردیم و نیازهای موجود را در

قالب مسئله محور مشخص کردیم و بر اساس آن گفتیم که چه تعداد از مسائل و مشکلات را میتوانیم حل کنیم.

این مسئول در ادامه ضمن درخواست کمک از تولید کنندگان مبنی بر دنبال کردن این طرح، بیان کرد: بدون اعتبار خاص در نظر گرفته شده برای این
طرح با امکانات نرمافزاری صورت گرفته، توانستیم ۱۴ همت افزایش تولید را به صورت مصداقی از سراسر استان از طریق کارهای دانشی علاوه بر مسائل
روزمره ای که انجام می شود. حدود ۲۵ درصد این طرح را توانستیم عملیاتی کنیم. یکی دیگر از اقداماتی که به دنبال آن هستیم ، استفاده از فناوریهای

روز نظیر هوش مصنوعی و اینترنت اشیا است.

همچنین در ادامه بیان شد: بر این باور هستیم که اگر میخواهیم بخش کشاورزی رو به رشد و رو به توسعه داشته باشیم بایستی نگاه عالمانه داشته
باشیم. مدیریت اتفاقی امروزه نمیتواند کمک کند . برای اینکه ما بتوانیم به هدفهایی که مد نظرمان هست برسیم باید یک نگاه دانش بنیان را باید
داشته باشیم.برای اولین بار در کشور در هفتههای آینده مدیریت هوشمند بخش کشاورزی در استان فارس برای اولین بار در کشور راه اندازی میکنیم.با
راهاندازی این مدیریت هوشمند در بحث دادههای درستی میتوانیم داشته باشیم و نهایتاً در تصمیمات درست میتانیم اتخاذ کنیم . بر اساس یک

سیستم تصمیم ز طریق فناوریهای نوین در کنار ما قرار گیرد.

در ادامه دهقان پور از تجربه های موفق خود اظهار نظر کرد: ما امروزه بر اساس فناوریهای روز مثل جی آی اسGIS سیستم موقعیت جغرافیایی و
سنجش از دورسطح زیر کشت محصولات کشاورزی را رصد و پایش میکنیم و تخمین میزنیم که در آینده چه مقدار تولید گندم داریم و نسبت به
سالهای گذشته چقدر کمبود و یا بیش بود داریم. این موضوع بعضاً برای برخی از محصولات استراتژیک مثل گندم میتواند اثرگذار باشد. درثبت

سفارشهایی و کمبود ها این فرایندها میتواند به ما کمک کند.

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان فارس از دستاوردهای این سازمان خبر داد: در ابتدای قبول مسئولیت رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان فارس
دفتری را تحت عنوان دفتر ارتباط با مجامع علمی و دانشگاهی و اتاق فکری راهاندازی کردیم. نگاه این است که از ظرفیت فکری تمام فعالین بخش
اقتصادی در استان در حوزه کشاورزی استفاده کنیم. این پازلهایی است که میتواند کمک کند که نسبت به قبل مدیریت عالمانه و دانش بنیانی داشته
باشیم و بتوانیم از بحرانهای پیش رو گذر کنیم و این مدیریت را مبتنی بر یک سری دادههای درست انجام دهیم. از حدود یک میلیون هکتار ۷۸۰ هزار
هکتار اطلاعات مکانی تهیه شده است به دنبال این هستیم که اطلاعات توصیفی از جمله وضعیت خاک، منابع آبی هر مزرعه با یک کد یونیک که همان

کد ملی بهرهبردار است هستیم.



این مسئول در پایان از یک خبر خوب سخن گفت: توانستیم از ۸۲ میلیون لیتر سوختی که در فصل پاییز و تابستان بوده بالغ بر ۱۰ میلیون لیتر سوخت
صرفه جویی کنیم. اگر نگاه نرمافزاری به مباحث داشته باشیم در همین شرایط سخت هم میتوانیم کار کنیم. سالیانه ۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون لیتر
سوخت به تجهیزات کشاورزی داده میشود . در استان فارس از حدود ۴۰ هزار تراکتور در حدود ۱۷۰۰ تراکتور نصب کردیم سعی می کنیم سرعت را بالا
ببریم. تقریبا میتوانیم 280 میلیون لیتر سوخت گازوئیل را صرفهجویی کنیم. در شرایطی که محدودیت ارزی داریم به اقتصاد کشور کمک میکند سوختی
که به زعم مبلغ ۲۵ تا ۳۵ هزار تومان قاچاق میشود میتواند قسمتی از مشکلات ما را حل کند و میتواند به عنوان یکی از پازلهای در مدیریت اقتصاد

کشور و استان ایفای نقش کند.


